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VRČEŇSKÁ 
ROČENKA 
 
________________________________________________________________________________________________________________________ 
  

uuu  Pátý ročník 2010    uuu www.vrcen.cz   uuu 
______________________________________________________________________________________________________________ 
 
Děkujeme, že jste si zakoupili již pátý ročník Vrčeňské ročenky. Pojďme si společně projít dění 
v naší obci l.p. 2010… 
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Vrčeňská ročenka 2010                                                                                                                                                 stránka 2 

LEDEN 2010 

Novoroční výstup na vrch Štědrý 
(668 metrů n.m.) se konal tradičně 
1. ledna od třinácti hodin. Za 
mlhavého oparu při teplotě + 5ºC 
se tentokráte pochodu zúčastnilo 38 
malých i větších nadšenců s 10 
pejsky. Nejmladší slečně, která již 
šla po svých s rodiči bylo 3 roky a 2 
měsíce. 

Slavnostní Novoroční koncert 
Smíšeného pěveckého sboru Vrčeň 
se konal v neděli 3. ledna od 14. 
hodin v kostele sv. Vavřince ve 
Vrčeni. Jako čestný host zapěla na 
samotný závěr paní Eva Urbanová, 
která přislíbila dělat patronku 
pěveckému sboru i do budoucna. 

Dne 16. ledna proběhl na Hotelu ve 
Dvorci hasičský ples, který pořádalo SDH Vrčeň ve spolupráci s SDH Dvorec. Akce se velice zdařila nejen 
díky hudební skupině Ametyst, která hrála k tanci i poslechu, ale i díky vloženému programu a to skupin 
orientálního tance, stepařkám a ohnivé show. Sál byl plně obsazen, nejen hasiči a úspěch měla i bohatá 
tombola. 

ÚNOR 2010 
 

V sobotu 6. února se uskutečnil Masopustní rej. 
Průvod masek vyšel krátce po 13-té hodině od 
hostince Na Faře. Za mírného poletování sněhu s 
deštěm při teplotě lehce nad nulou se vydalo do 
průvodu cca 35-40 masek. Letošním zpestřením byla 
pojízdná krytá občerstvovna „NA KÁŘE s.r.o.“ tažená 
za traktorem, kde se na ohni opékaly klobásy, 
podávalo lahvové pivo a teplý čaj. Oproti tomu vyjela 
konkurence s malotraktorem a valníčkem, kde 
propagovala „štědrou vrčeňskou zeleninu“, zaručeně 
čerstvé biopotraviny. Na vše letos dohlížel kuchař 
Pohlreich, známý z pořadu „Ano, šéfe!" Doprovod mu 
dělal kat Jan Mydlář a celá řada dalších malých a 
větších pomocníků. 
 

 
BŘEZEN 2010 

V sobotu 27. března pořádali místní hasiči první 
vepřové hody v tomto roce. Z 395 kg masa se 
připravilo několik menších prodejních balíčků, uvařilo 
se a zkonzumovalo 15 kg ovaru, vyrobilo a prodalo 
na 450 jaternic, 300 jelit a 150 litrů polévky. Akce 
šla organizátorům od ruky, a to i bez vrchního 
řezníka Zdeňka Špety, který pomáhal s přípravou již 
v pátek na dvoře u Tomáše Pečenky. Čekající 
konzumenti si opět mohli pochutnat na vepřovém 
menu u hostinského Jana Moravce. 
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Téhož dne proběhlo v obřadní síni obecního úřadu 
každoroční Vítání nových občánků, kteří se narodili v 
předešlém roce, tedy r. 2009, vč. prosince roku 2008. 
Uvítáni do života byli: Vaneska Skalová, nar. 17.12.2008, 
Vrčeň 114, Lilianka Fialová, nar. 17. 9. 2009, Vrčeň 106, 
která se nám spolu se svojí maminkou posléze přestěhovala 
do nedalekého Nepomuka a Jindříšek Strolený, nar. 1. 12. 
2009, Vrčeň 69.  Přítomným přišly přednést básničky děti z 
místní Mateřské školy. 

Webové stránky naší obce získaly v 
krajském kole letošního ročníku soutěže o 
nejlepší webové stránky a elektronické 

služby měst a obcí první místo v kategorii nejlepší webové stránky obce (včetně městysů). 

 

DUBEN 2010 

Na bílou sobotu 3. dubna 2010, za polojasného počasí, kdy během 
dopoledne teplota dosáhla 8 ºC, se vypravilo 16 mladíků po vsi (vloni 
15), aby jim opět štědří chalupníci dali výslužku za jejich předchozí 
křístání, kterým nahrazovaly kostelní zvony odlétnuvší do Říma. 
 
V soutěži o nejlepší Velikonoční nádivku zvítězila paní Alena Mašková 
(matka starosty obce). 

Twister, houpačky, malý 
řetízkový kolotoč a střelnice, to byla opět hlavní lákadla 
letošních pouťových atrakcí. Počasí, až na místy studenější 
vítr, se vydařilo, a tak se dalo příjemně posedět u nového 
pojízdného občerstvovacího stánku, který nabízel dva druhy 
čepovaného piva, džus, kávu, hranolky, opečenou klobásu nebo 
vuřt. Točená zmrzlina, cukrová vata, perníková srdce a další 
stánky s různými pouťovými cukrovinkami, to samozřejmě ani 
letos nechybělo, stejně tak jako stánky několika česko-asijských 
živnostníků s nepřeberným množstvím všech potřebných věcí. 
 
V pátek na Vojtěcha 

23. dubna se uskutečnilo Žehnání pramene u studánky Dobrá 
voda ve Štědrém. K dobré náladě za pěkného slunného počasí 
přispělo, jako každý rok, vystoupení dětí z místní základní školy. 
 
V neděli 25. dubna se za krásného slunného počasí uskutečnila 
tradiční Poutní bohoslužba v kapli sv. Vojtěcha. Nepomucký 
vikář Páter Vítězslav Holý rozdal po bohoslužbě všem přítomným 
malé balení gumových medvídků a svatý obrázek v upomínku z 
této akce. 
 

Krásného a 
slunného posledního dubna, kdy teploty dosahovaly až k 25°C, 
se na vrčeňské návsi sešla řada dospělých, dětí a mládeže na 
oslavy stavění máje. Od 8 hodin od rána se již vše 
připravovalo na rožnění 105kg prasátka po vyvržení a 
občerstvení pro budoucí příchozí. Čtyři značky točeného piva, 
několik druhů tvrdého alkoholu, káva, míchaný džus, nealko, 
hranolky, opečené klobásy a další jiné různé pochutiny a 
cukrovinky pro děti. V šest hodin odpoledne přijel tradiční 
stavitel májky se Scanií. Ve stejnou chvíli nám vzduch pročistila 
i drobná jarní přeháňka, která naštěstí netrvala dlouho. Májka 
letos dosáhla rekordní výšky 32,5 m vč. nastavené špičky. 
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KVĚTEN 2010 

V neděli 2. května k nám krátce po druhé hodině 
odpolední zavítala, prvně v historii, kolona americké 
osvobozenecké armády v podání Klubu třetí armády Plzeň 
(KTAP). Po krátkém přivítání došlo k položení květin u 
pomníku padlých, a to jak ze strany obce, tak i od KTAP. 
Řada přihlížejících měla možnost si po dobu necelé hodiny 
prohlédnout krásně udržovanou vojenskou techniku. 

V sobotu 8. května došlo také k uctění památky padlých 
vojáků z východu u hrobu Rudoarmějců na místním 
hřbitově, a to položením kytice a zapálením pietní svíčky. 

Poslední květnovou sobotu se za velmi příjemného 
polojasného počasí uskutečnil Velký společný dětský 
den obcí Vrčeň, Srby, Sedliště. Soutěže a zábava pro 
dětí a dorost měla v rámci naší obce obnovenou 
premiéru na hřišti majitele Tomáše Pečenky. Hřiště, 
lidově přezdívané jako „Trávník u Hlavsů“, na který 
kdysi chodila sportovat celá řada z nás, doznalo velkých 
stavebních změn. 

 

 

ČERVEN 2010 

Ve čtvrtek 10. června proběhl již VII. ročník 
Malých folklorních slavnosti Pod vrčeňskou 
lípou. Počasí nám jako vždy vyšlo na 
jedničku, i když ty tropy a dusno bylo pro 
spoustu lidí až na hranici únosnosti. Místní 
hasiči si v pravé poledne odjeli opět po třech 
letech na dlouho předem připravované 
slavnosti do Litoměřic, zanechajíc zde plačící 
své ženy. Možná tímto, možná vedrem, přišlo 
na letošní slavnosti o maličko méně lidí než v 
loňském roce, ale i tak jich mohlo být okolo 
dvouset, kteří shlédli vystoupení 3 folklorních 
souborů - Topĺan, Giraltovce (Slovensko), 
Bartók, Budapešť (Maďarsko) a  Doina 
Baraganului, Slobozia (Rumunsko). Příjemné 
překvapení  bylo premiérové úvodní 

vystoupení pod širým nebem Smíšeného pěveckého 
sboru při Mateřské škole Vrčeň, který pod vedením 
paní Jany Korbelové zapěl tři lidové písně za které 
sklidil velký potlesk. 

Dne 11. - 12. června proběhl v Litoměřicích již pátý 
celorepublikový sraz hasičstva spojený s výstavou 
hasičské techniky – Hasičské slavnosti Litoměřice 
2010. Jedná se o největší setkání tohoto druhu u 
nás. Naši hasiči se této akce také zúčastnili. Měli zde 
vystavenou nejen naši historickou stříkačku z roku 
1927, ale také naši druhou stříkačku, která je o něco 
starší a byla zrekonstruována těsně před odjezdem. 
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26. června se konala oslava 120. 
výročí založení SDH Vrčeň. 
Návštěvníci si mohli prohlédnout před 
hasičskou zbrojnicí techniku, kterou má 
SDH Vrčeň k dispozici, ve zbrojnici byla 
výstavka fotografií. Na návsi pak 
probíhal doprovodný program. Při 
slavnostním nástupu, kterého se 
zúčastnil nejen domácí sbor, ale i sbory, 
které se přijeli podívat, byla předána 
starostou obce slavnostní stuha na 
spolkový prapor. Dále byli při 
slavnostním nástupu uděleny medaile za 
mnohaletou práci u sboru a několika 
členům bylo předáno i uznání za zásluhy 
u sboru a Okresní Sdružení Hasičů 
ocenilo sbor medailí za příkladnou práci. 
Na návsi předvedli hasiči z Koterova 
ukázku vyproštění zraněného člověka z nabouraného auta, proběhla zde i ukázka hašení hořícího paliva 
několika druhy hasicích přístrojů. Vystoupily mini Hasiči - Soptíci z SDH Bolevec se svým překrásným 
zásahem. Po této ukázce zaplnili hasiči z Koterova část návsi hasicí pěnou, která se stala okamžitou atrakcí 
pro všechny malé děti. Program pak byl ukončen na obecním rybníku, kde hasiči z Koterova provedli z lodi 
záchranu tonoucího se člověka. Večer po oslavách byla v místním hostinci Na Faře taneční zábava, která 
byla ukončena v pozdních nočních hodinách. 

 

ČERVENEC 2010 
 
Po třech letech proběhla opět krásná svatba v kostele sv. 
Vavřince ve Vrčeni. Jan Holub ze sousedního Dvorce se po 
dlouholeté známosti oženil se slečnou Michaelou Pečenkovou 
z Vrčeně. Hodně štěstí na společné cestě životem! 
 

 

 
 

 
SRPEN 2010 

Krásné nedělní odpoledne prvního srpna nám zpříjemnilo 
posezení na zahradě pod hostincem při vystoupení 
Plzeňského MLS pod vedením pana Ing. Miroslava 
Šimandla, který byl iniciátor tohoto hodinového 
vystoupení, za což mu děkujeme a přejeme mnoho dalších 
hudebních úspěchů. Plzeňský MLS (malý lidový soubor) je 
skupina deseti muzikantů a zpěváků, která se vytvořila v 
roce 2009 kolem dlouholetého folklorního matadora, 
upravovatele lidových písní a tanců Miroslava Šimandla, 
známého svým působením nejen na pódiích, ale i na 
vlnách Českého rozhlasu Plzeň. Plzeňský MLS vychází 
převážně z muzikantského a pěveckého odkazu 
štrajchových a dudáckých muzik západních Čech. 

Celý pátek 6. srpna nám na propršel, a tak i posvícenská zábava byla zprvu lehce pochmurná, než se však 
po pár hodinách, a snad i díky kapce alkoholu rozjela ta správná mokrá tancovačka. 
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Kolona čtrnácti amerických džípů se zastavila ve Vrčeni krátce po 
poledni, dne 28. srpna 2010. Mix složený z několika militari klubů a 
dalších nadšenců historických vojenských vozidel navštívil muzeum 
modelové železnice a místní hostinec. 

 

ZÁŘÍ 2010 

Ve školním roce 2010/2011 nastoupilo rekordních 61 žáků do 
Základní školy (z toho 15 do první třídy a 56 dětí do 
Mateřské školy. Školní kuchyně bude muset zvládnout 
celkový nápor více jak 130 strávníků. Přejeme všem 
žákům hodně úspěchů ve studiu, dětem radost z her, 
rodičům, pedagogům a všem zaměstnancům obou škol 
optimismus, pozitivní myšlení a pevné nervy. 
 
V sobotu 4. září se podařilo konečně odehrát již 2x 
odložený turnaj v malé kopané O pohár starosty 
obce. Počasí napotřetí vyšlo konečně bez deště, i když 
ještě nad ránem byla malá přeháňka. Změna termínů 
kvůli počasí měla za následek účast pouze 3 mužstev, a 
tak se hrálo dvakrát každý s každým. 

 
V sobotu 4. září jsme při živé muzice Třicvrčci oslavili ukončení léta pod názvem Dožínky. Po jedenácté 
večer proběhla i bohatá tombola. Dobře těm, kteří nepřišli a leželi raději doma za pecí, zbylo tak více na 
ostatní. 

Doteky řemesel. V sobotu 18. září 2010 se poprvé v 
historii do naší obce sjeli řemeslníci z různých koutů 
naší republiky a z okolí. Vrčeň se tak stala na jeden 
den místem, které připomínalo staročeskou vesnici. Na 
horní návsi pracoval tesař, řezbář, hrnčíř a kovář – 
všichni z království DANAR, dále z MAS Krajiny srdce 
nám ukázali své umění v tkalcovství, zdobení kraslic a 
řezbářství, paní Jitka Kahounová měla otevřenou svoji 
keramickou dílnu ve stodole, předváděla výrobu 
keramiky a také u ní na dvorku kamnář Ondra 
ukazoval jak se vyrábí kachlová kamna, paní Eva 
Viktorová předváděla drátkování a občanské sdružení 
Ty a já výrobu různých upomínkových předmětů. Paní 
Hana Čížková vystavovala své nádherné loutky a 
výrobky ze dřeva, které svýma šikovnýma rukama vyřezává. Martin Bršlica předváděl své holičské a 
kadeřnické umění, paní Markéta Mašková pletla nádherné košíky a misky a jiné výrobky z pedigu. Na statku 
u Šulců zase bylo k vidění stříhání ovce, zpracovávání vlny, plstění a tkaní a dále zde byly ke koupi výrobky 
dětí z Dětského domova v Nepomuku. U mateřské školy zdobila perníky naše perníkářka Vlasta Jankovičová 

a také zde Markéta Kubová malovala a kreslila krajinu a 
zátiší. Vrčeň prostě žila řemesly. 

Nechybělo ani pohoštění od kuchařek z mateřské školy, 
které napekly staročeské zelňáky a bramborové placky, 
které rozdávaly po obci všem návštěvníkům. V základní 
škole pak bylo promítání animovaných filmů Anivrk. Pan 
Pečenka provozoval pro děti jízdu na koni a Lenka 
Vyskočilová pak soutěže a orientační běh. Celý tento hezký 
den doplnilo kulturní vystoupení – sdružení Ty a já zahrálo 
dětem s pohádku, pěvecký sbor Vrčeň zazpíval několik 
písní ze svého repertoáru a na závěr vystoupili opravdoví 
baviči – Lahoda, Dubnička, kteří pobavili přihlížející svými 
vtipnými písněmi i doprovodným slovem. 



Vrčeňská ročenka 2010                                                                                                                                                 stránka 7 

Zahradní centrum zahájilo svůj provoz v sobotu 18. 
září 2010. 

V sobotu 25. září proběhl na hřišti pod rybníkem 
jubilejní 10. ročník memoriálu p. Jana Chodory. 
Za deštivého počasí se zde utkala dvě družstva dětí, 
obě z Vrčeně, jedno družstvo žen a 5 družstev mužů. 
Naše družtvo žen nemělo ve své kategorii soupeře a 
umístilo se tak na prvním místě. Ale abychom naše 
ženy nijak nepodceňovali, musíme říci, že podaly 
skvělý výkon a se svým celkovým časem za sebou 
nechali družstvo mužů ze Srb a ze Zahrádky. Na třetím 
místě se umístilo družstvo z Nepomuka. Před ním 
Vrčeň a první místo obhájil loňský vítěz z Přešína. 

 

LISTOPAD 2010 

Sobotní vydařené odpoledne 20. listopadu bylo věnováno 
našim starším spoluobčanům z Vrčeně, Sedliště a Srb. V 
sedlišťském hostinci se opět konalo setkání seniorů, 
kterých se letos zúčastnilo 54, čili naprosto stejný počet jako 
v loňském roce. K poslechu i tanci tentokráte zahrál pan 
Jaroslav Sládek spolu s paní Andy Šolarovou z Neuraz 
(skupina Mambo). Vepřový řízek s bramborovým salátem v 
podání šéfkuchaře pana Jana Štětky nechyběl ani letos, 
stejně tak jako káva se zákuskem, vše doplněné o dvorecké 
koláče pana Pondělíka. Ke konci setkání byla losována 
tombola. Každý z 54 seniorů si odnesl nějakou drobnou cenu 
dle vlastního výběru. 

 

PROSINEC 2010 

V sobotu 4. prosince 2010 pořádali místní hasiči, jako 
hlavní organizátor, druhé vepřové hody v tomto roce. 
Ze 420 kg masa se připravilo několik menších prodejních 
balíčků (kýta, krkovice, pečeně; cca 1q), uvařilo se a 
zkonzumovalo 10 kg ovaru, vyrobilo a prodalo na 550 
jaternic, 333 jelit a 160 litrů polévky. Konzumenti si šli 
rádi z venkovního mrazu posedět dovnitř hostince, kde 
Jan Moravec nabízel další vepřové speciality. 
 

 
Na Štědrý večer se od 20:30 hodin uskutečnila Půlnoční mše 
svatá v kostele sv. Vavřince ve Vrčeni.  Bohoslužbu vedl Páter 
Ing. Mgr. Vítězslav Holý z arciděkanství nepomuckého, farního 
úřadu ve Vrčeni. Krásný zpěv obstarala operní hvězda, sólistka 
Národního divadla v Praze a Metropolitní opery v N.Y. paní Eva 
Urbanová, kterou při zpěvu, stejně jako vloni, doprovodil Smíšený 
pěvecký sbor Vrčeň. Na varhany tradičně hrála Kristýna Němcová 
ze Dvorce. 

V sobotu 25. prosince 2010 proběhl V. ročník soutěže O nejlepší 
bramborový salát. Soutěžilo 14 vzorků. Na prvním místě se umístil salát pana Štefana Šmíra ml. z Čížkova, 
dvě druhá místa obsadili sl. Sylva Šlajerová z Vrčeně a manželé Vokurkovi z Měrčína. Třetí místo obsadil salát 
paní Květuše Kováříkové z Vrčeně. Všichni byli obdarováni alkoholickou cenou od pořadatele. 
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V neděli 26. prosince se od druhé hodiny odpolední 
uskutečnil v tělocvičně Základní školy tradiční 
Vánoční turnaj ve stolním tenise. 8 závodníků 
soutěžilo na dvou pingpongových stolech o velký 
putovní pohár a šest dalších menších pohárů od obce. 
Alkoholické ceny pro dospělé a balíčky se sladkostmi 
pro juniory daroval hostinský Jan Moravec. Za 2,5 
hodiny bojů nakonec zvítězil Václav Nechánský z 
Kláštera. (Letitý vítěz Karel Brejcha z Nepomuka se 
letos omluvil). Druhé místo si vybojoval Josef Martinec 
ze Dvorce-Huti. Domácí na stupních vítězů zachraňoval 
třetím místem Jan Moravec (i když papírově jest trvale 
„ze z Plzně“). V dorostu z celkového počtu 5-ti 
účastníků zvítězil Martin Kovanda z Nepomuka. Na 
druhém místě skončil Michal Suko, také z Nepomuka. 
Třetí místo vybojoval Jiří Kovařík z Čížkova. 

 

 

 

Kdo v roce 2010 oslavil významné životní jubileum? 

LEDEN  3.1. 70 let Šimánková Anna Vrčeň 129 
  14.1. 87 let Chodorová Blažena Vrčeň 56 
  16.1. 70 let Vaněk Jaroslav  Vrčeň 92 
  20.1. 83 let Mašková Helena Vrčeň 46 
ÚNOR  16.2. 65 let Pešek Josef  Vrčeň 130  
BŘEZEN 6.3. 84 let Kohout František Vrčeň 106 
  28.3. 91 let Chodora Tomáš  Vrčeň 56  
DUBEN  10.4. 88 let Křišťanová Marie Vrčeň 126 
  23.4. 80 let Strolená Marie  Vrčeň 117 
KVĚTEN 17.5. 86 let Kotěšovec Vratislav Vrčeň 89 
  17.5. 88 let Fialová Marie  Vrčeň 20 
ČERVEN 10.6. 65 let Vítková Bohumila Vrčeň 93 
  13.6. 87 let Pásková Miluše  Vrčeň 120 
  19.6. 91 let Burdová Květuše Vrčeň 93 
SRPEN  5.8. 60 let Beránek Bohumil Vrčeň 68  
  12.8. 84 let Strolený Vladimír Vrčeň 18 
  27.8. 75 let Kvarda Bohumil  Vrčeň 6 
ŘÍJEN  2.10. 60 let Skala Bohuslav  Vrčeň 114 
  10.10. 70 let Chodorová Marie Vrčeň 60 
  13.10. 60 let Šůs Václav  Vrčeň 40 
PROSINEC 13.12. 83 let Strolený Jiří  Vrčeň 117 
  21.12. 88 let Markvartová Kamila Vrčeň 21 
  27.12. 81 let Chouňová Milada Vrčeň 116  
  28.12. 89 let Chodorová Růžena Vrčeň 121 
  31.12. 86 let Kohoutová Mária Vrčeň 106 
 
Blahopřejeme! 
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ZÁKLADNÍ ŠKOLA 

Na Tři krále obvykle připravuje školní družina odpolední 
soutěže a podvečerní koledování po vesnici. Tentokrát jsme 
k tomu přidali tříkrálovou nadílku, která nahradila nadílku 
od Ježíška. 
 
K zápisu do prvního ročníku naší školy přišlo 18 nových dětí. 
 
Zakončili jsme první pololetí školního roku 2009/10. Pro 
naše prvňáčky to byl opravdu slavnostní den, protože 
obdrželi své první velké vysvědčení. 
 

Jako 
každoročně 
jsme i letos 

oslavili období masopustu maškarním karnevalem, z dětí se 
stali pohádkové postavy a filmoví hrdinové. Poté vypukl 
pravý karnevalový rej. 
 
Závody RC modelů. Paní vychovatelky požádaly pana 
Krochota, aby ve škole vytvořil závodní dráhu. Závodilo se se 
zápalem, s různými druhy vozítek, dokonce byl předveden 
létající vrtulník. 
 
Již tradiční školní akcí bylo vynášení Morany. Přivítali jsme 
jaro v pátek před smrtnou nedělí. Vydali jsme se směrem na Dvorec, abychom Moranu hodili do potoka, 
který se vlévá do Úslavy. Poté jsme ve škole zasadili Líto do záhonu. 

 
Školní Velikonoční týden začal modrým pondělím. Žáci třídili věci 
podle barvy, jakou mají v přírodě. Při žlutém úterý popisovali 
žáci předměty žluté barvy. Větší děti modré pondělí pojaly jako 
naši modrou planetu a žluté úterý jako žluté Slunce. Během 
celého týdne se žáci seznamovali s tradicemi Velikonoc, 
jednotlivými pranostikami na dané dny. Ve školní družině děti 
vyráběly dárky určené k prodeji ve stánku v místním obchodě. 
 
Školní pěvecký sbor měl své první veřejné vystoupení 31.3.2010 
v Plzni. I v letošním školním roce se uskutečnil plavecký výcvik 
v bazénu v Horažďovicích. 
 

Ve čtvrtek 22. dubna jsme si připomněli Den Země. Tento 
rok jsme se zaměřili na vajíčko, jako na symbol vzniku 
nového života na Zemi. Zahradní slavnost, která následovala 
bezprostředně, byla provázena sluníčkem a hojnou 
návštěvou rodičů. 
 

Školu navštívil 
hudec Jaromír 
ze středověku. 
Na všechny 
nástroje zahrál 
a dovolil dětem 
zahrát si na 
fanfrnoch. Děti byly překvapeny, jak některé nástroje libě zněly. 
 
Poslední dubnový den se to ve škole hemžilo čarodějnicemi. 
Učilo se čarování, kouzlení, zaklínání, počítání hadích a jiných 
ocásků. 

 
 



Vrčeňská ročenka 2010                                                                                                                                                 stránka 10 

Děti společně s pedagogy připravily zábavné odpoledne 
nejenom pro maminky. V programu nechyběly zábavné 
scénky, básničky, písničky, tanec a divadlo. 
 
Oslava Dne dětí proběhla 1. června, bylo zataženo a pršelo. 
Školu navštívili příslušníci Policie ČR, aby dětem řekli více o 
smyslu policejní práce. Po zbytek dopoledne děti chodily po 
škole, kde byla rozmístěna stanoviště s úkoly. Radost dětí 
naplnila i nová trampolína a závěrečná diskotéka v družině. 
 
I v letošním roce jsme se zúčastnili sportovního turnaje 
krajského mistrovství základních škol v T-Ballu (odnož 
baseballu). Naše děti skončily na posledním 8. místě. 
 

Ve dnech 10. a 11. června do naší školy vtrhlo ZDRAVÍ! Seznámilo nás s pyramidou zdravé výživy, ale i 
nejdůležitějších potřeb nutných pro zdravý život. Zopakovali jsme si nejdůležitější orgány našeho těla a 
dozvěděli se, co jim prospívá či neprospívá. Zdravou svačinku vystřídala dramatizace příběhu o neposlušné 
PIPI, která pomocí vitamínů vyhrála nad bacily. 
 
Okresního kola v přehazované se z naší školy zúčastnilo jedno družstvo. Naši sportovci a paní vychovatelka 
jeli vlakem do Stoda. 
 
V rámci prevence proti šikaně a násilí si žáci osvojili prvky reálné sebeobrany. Ve 4hodinovém bloku dokázali 
zvládnout zahřívací a komunikační hry, nácvik sebevědomého 
jednání v nebezpečných situacích, ale také nácvik konkrétních 
taktických prvků sloužících k obraně proti fyzickému napadení dětí 
mladšího školního věku. Celý kurz byl zakončen osvojením zásad 
poskytnutí první pomoci. 
 
Na letošním školním výletě jsme se vypravili do časů dávno minulých 
- do časů našich prapředků - Keltů. V archeoparku v Prášilech na 
Šumavě jsme se nejen dozvěděli o jejich životě, ale vyzkoušeli jsme 
si pečení placek, mletí mouky, rozdělávání ohně, sekání dřeva 
keltskou sekerou, výrobu keramiky. 
 
Před koncem školního roku jsme soutěžili při školní pouti. Házení na terč, hod míčkem do hradních okýnek, 
jízda na koloběžce, chůze na chůdách - to jsou disciplíny, které nejsou zachyceny na fotografiích. 
 
Celý rok jsme sbírali kredity, vajíčka, slepičky a opice. 29. června jsme netrpělivě čekali na vyhodnocení 
projektu, jenž trval od září do června. Všechny děti ze školy dostaly nějakou odměnu. 

 
Nový školní rok jsme zahájili 1.9.2010 s počtem žáků 61 v 1.-
5.ročníku. Tito žáci jsou rozděleni do třech tříd. 
 
V polovině října se v družině slavilo posvícení. Pro tuto 
příležitost paní vychovatelka napekla hnětýnky, připravila 
zdobení. Děti pak jen zdobily a hodnotily nejlépe povedenou 
práci. 
 
Do školy jsme 
pozvali pana 

Miloslava 
Vondrušku se 

synem, aby nám předvedli letovou ukázku svých dravých 
ptáků. Oba pánové jsou ze Zborova blízko Ledenic. 
 
V úterý 16. listopadu jsme v rámci vyučování prvouky navštívili 
nově vzniklé prostory zahradnictví ve Vrčeni. 
 
Sníh, vůně svařeného vína, koledy a básničky, lidé zahaleni šálami, dárky, betlém - to byly znaky našeho 8. 
vánočního školního jarmarku. Vánoční prázdniny se blíží a všichni se už těšíme na Ježíška. 
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Již v prosinci 2009 jsme začali jezdit do solné jeskyně do Přeštic. Bylo zajištěno celkem 5 pobytů po dvou 
hodinách.  
 
V pondělí 25. ledna jsme pozvali školáky ze ZŠ Vrčeň, abychom jim 
sehráli pohádku Sněhurka a sedm trpaslíků. 
 
V lednu mezi nás přišla paní Eva Urbanová. Dětem přinesla 
dárečky a dobrůtky a také se s dětmi hezky pobavila. Děti jí 
zazpívaly koledy a paní Eva jim zazpívala na oplátku krásnou 
ukolébavku. 
 
Další, pro nás významnou návštěvou byla paní doktorka, PaedDr. 
Bohumila Kotyzová, která si připravila pro rodiče přednášku na 

téma logopedická prevence a jak zároveň pomoci dětem již od 
ranného věku tvořit správné základy pro tvorbu řeči a správné 
výslovnosti. 
 
Tak jako již několik roků zpětně, opět i letos jsme začali jezdit do 
bazénu v Horažďovicích, kde jsme zahájili plavecký kurs.  
 
V pondělí, 2. února nastoupila firma Oknamont Nepomuk k výměně 
oken v 1. patře budovy MŠ. Během dvou dnů byla okna vyměněna. 
Firma pana Tomáše Pečenky provedla zednické práce a všechny 
prostory v 1. patře vymalovala. 

 
V únoru jsme absolvovali projekt Zvířátka v zimě. Každý den jsme venku ve sněhu pozorovali stopy, sypali 
ptáčkům a přikrmovali i ostatní zvířátka. Ve třídách jsme si prohlíželi fotografie zvířátek. Na závěr projektu k 
nám přijeli panové Karel Makoň a Michael Boušík, pracovníci DESOP - Záchranné stanice živočichů Plzeň s 
překrásným projektem – jak pečovat, chránit a pomáhat zvěři a ostatním zvířátkům a ptactvu v zimě. 
 
18. února 2010 jsme slavili Masopust. Všechny děti převlečené za princezny, pohádkové bytosti, kovboje, 
zvířátka aj. se pyšnily svými maskami, které jim maminky pro tuto příležitost přichystaly. 
 
Tak jako již několikátým rokem k nám zavítala v týdnu od 15. do 19. 
března 2010 paní Jana Kubíková s projektem od ADRY. Ukázala jim, 
jak se daří dětem v Keni a v Bangladéši. Společně si hráli na 
cestovatele. 
 
Chystáme se na Velikonoce. Výzdoby, mláďátka, jarní básničky, 
písničky, ….vždyť budeme otevírat zahrádku. S maminkami jsme 
zdobili kraslice. 
 
Ve čtvrtek 8. dubna jsme již tradičně uspořádali pro rodiče, děti i veřejnost zahradní slavnost Vítání jara. Děti 
se naučily básničky a písničky s jarní tématikou, předvedly se na školní zahradě. Na závěr pak zlatým klíčem 
jedno po druhém odemkly zahradu a poté si mohly jít hledat dárek od velikonočního zajíčka.  
 
V rámci školního projektu Den Země 2010, k nám zavítal opět pan Karel Makoň se svým kolegou z 
Dobrovolného ekologického spolku – ochrana ptactva ze Záchranné stanice živočichů Plzeň s programem pro 
děti „Hlasy jara“. Poutavé, zajímavé vyprávění o životě ptactva, o tom, jak se k nim chovat, o různých 
případech poškození ptactva z praxe s poučením pro děti jak problémům v přírodě předcházet. 
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V úterý 27. dubna jsme uspořádali jízdu na dopravním hřišti. Děti si 
z domova donesly kola, koloběžky, motorky a jiné dopravní 
prostředky. Paní učitelky jim nakreslily na asfaltovém plácku nad 
školkou dopravní hřiště s kruhovým objezdem a křižovatkami. Děti 
si zopakovaly základní pravidla, dopravní značky a bezpečnost na 
silnici. 
 
S blížícím se zakončením projektu ke Dni Země zasadily děti za 
pomoci svých učitelek a paní uklízečky strom na zahradě mateřské 
školy. 
 

Den předem, tedy 29. dubna si děti ozdobily na zahradě svoji 
májku. Společně si pak všichni pod májkou zazpívali a 
zatančili. 
 
Přímo bombastický zážitek jsme si odvezli z Centra záchranné 
letecké stanice Armády České republiky Plzeň – Líně, kde mají 
stanoviště vrtulníky a celý vojenský útvar. Děti se dozvěděly z 
čeho se vrtulník skládá, jak létá, co všechno dovede a také 
ukázky záchranných akcí s vrtulníkem. 
 
Ačkoliv Svátek matek byl již za námi, přesto jsme pozvali 
maminky do školky, aby jim jejich dětičky mohly popřát. 
 
V úterý 18. května 2010 jsme se vydali na vycházku do Tojic s cílem podívat se na nutrie  a také jim donést 
něco k snědku.  

 
Ze čtvrtka na pátek (z 3. na 4. června) se konala velká oslava 
svátku dětí v mateřské škole. Plnili jsme úkoly, cvičili a hádali 
hádanky, tančili, zpívali a prostě jsme se celý den jen radovali. 
Večer po setmění, když jsme byli již po večeři se najednou zhaslo a 
my jsme koukali, co se stalo. Ve vedlejší třídě začali klauni vyvolávat 
jména dětí a ty musely chodit plnit úkoly. Klauni totiž byli vysláni do 
školky, aby všechny děti rozradostnili. A dobře se jim to povedlo. 
Však také předváděli pořádné skopičiny. Pak následovalo spaní ve 
školce. 
 

V úterý 15. června 2010 jsem se zúčastnil výletu do obory 
Sedlice v jižních Čechách.  
 
14. června jsme se všichni vydali poprvé navštívit krásný 
sportovní a kulturní areál pana Tomáše Pečenky, který naší 
mateřské škole předal od vstupu klíč, abychom ho mohli s dětmi 
užívat pro jejich pobavení a ke sportu. 
 
I v letošním školním roce jsme se zapojili do sportovních her 
mateřských škol. Děti se po celý školní rok postupně učily 
jednotlivým sportovním prvkům a poté jsme zahájili nácvik jednotlivých disciplín. Samotné hry pak probíhaly 
v pěti disciplínách. 
 

V pátek 18. června jsme se vypravili do Dobrovolné ekologické 
stanice – ochrany ptactva a Záchranářské stanice živočichů Plzeň. 
Prohlédli jsme si všechny pacienty a poté jsme se vydali na 
stopovačku, kde jsme měli poznat různé druhy živočichů a plnit 
zajímavé úkoly. 
 
V pátek, 25. června se uskutečnil závěrečný koncert všech dětí 
vedených pod ZUŠ Elementária Plzeň, která má svoji pobočku v naší 
mateřské škole. Rodiče, příbuzní a známí vystupujících dětí byli 
překvapeni, co již děti za tak krátkou dobu zvládly. 
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Nastal čas rozloučit se se školkou besídkou a hlavně se 
rozloučit s našimi předškoláky. Tradiční promenáda s 
novými aktovkami, předání vysvědčení, dárků, knih a 
pamětních listů pro trvalou vzpomínku na naši školu 
umocnilo jejich vystoupení s naučenými básněmi, 
písněmi a také rozhovor, kde každý z nich hovořil o tom, 
co se mu ve školce líbilo a na co bude rád vzpomínat. 
Pasování na školáky zajistilo divadlo Dráček. 
 
Naše mateřská škola měla poprvé ve své historii 
otevřený provoz po celý měsíc červenec. A že byl 
opravdový zájem, o tom hovoří průměrná docházka dětí 
během července - 23 dětí denně. 

V pátek 22. října jsme zakončili celoškolní projekt Ten dělá to a ten 
zas tohle. Projekt byl zaměřený na řemesla, na lidi, která tato 
řemesla vykonávají, na to, co ke své práci nebo řemeslu potřebují. 
Přitom se seznámily a získaly povědomí o podzimu, kdy lidé oslavují 
svoji úrodu posvícením. My jsme si ve školce posvícení udělali také. 
Pekli jsme a zdobili posvícenské placky a přitom jsme zpívali písně a 
radovali se. 
 
Tak jako každým rokem jsme 2. listopadu 2010 dlabali a vyřezávali 
dýně. O den později si Medvídci vyráběli dýně z papírových talířů. 
Všichni si prohlédly výstavu Podzimníčků. 
 

V úterý 9. listopadu 2010 naše děti navštívily kamarády v ZŠ 
Vrčeň, kde probíhala ukázka výcviku sokolů. 
 
11. listopadu jsme vyjeli do mateřské školy Starý Smolivec, kde 
nás mj. čekala i paní Moulisová, majitelka biofarmy, kde jsme si 
povídali o tom, jaký je rozdíl mezi výrobky a výpěstky 
normálními a bio. 
 
Nastal 11. listopad a s ním také Martinská slavnost - tradice naší 
mateřské školy, při které se loučíme s podzimem a zavíráme 
zahradu. Děti přednesly písně a zazpívaly stromečkům i rodičům, 
poté uzamkly zlatým klíčem naši zahradu a stromečkům popřály 
krásný zimní spánek. 

Opět k nám zavítal Mikuláš se svojí družinou čertů a s krásným 
andílkem. S jejich příchodem nastalo náhle velké ticho. Mikuláš 
začal k dětem promlouvat a postupně si je zval k sobě. Čertíci 
moc práce neměli, i když občas nějaké dítko i uhlím či 
brambůrkem obdarovali. Důležité však je, že všechny děti od 
Mikuláše a anděla dostaly hezký dáreček. 
 
S příchodem vánočních koled a blížících se svátků jsme opět po 
roce s dětmi pekli perníky. Není ani třeba vypisovat, jak děti rády 
pracují s těstem a vykrajují různé tvary. Paní kuchařky dohlédly, 
aby se perníky 
nespálily a tak 

vše dopadlo, jak mělo. 
 
20. prosince nás opět poctila svojí návštěvou paní Eva 
Urbanová. 
 
Vyvrcholením všech předcházejících adventních akcí se stala 
vánoční besídka. Na začátku se děti coby trpaslíci a 
pedagogický sbor spolu s paní Martinou Krumpholcovou 
představily v obnovené premiéře pohádky Sněhurka a sedm 
trpaslíků, v režii paní PaedDr. Bohumily Korytové. Ve druhé 
části besídky pak děti u vánočního stromu zazpívaly koledy. 
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NA SLOVÍČKO, SOUSEDE s… 
Václavem Kovářem 

Rok narození: 1982 ; Bydliště: Nepomuk – Zelený Důl (původem jsem ale Dvorečák) ; Vzdělání: Gymnázium 
Klatovy – Střední Zemědělská škola Klatovy – Střední zemědělská škola Plzeň – Křimice – Česká zemědělská 
univerzita v Praze (obor zemědělství, zahradnictví a rozvoj venkova) – VŠ jsem ale nedostudoval, měl jsem 
moc jiných aktivit, které jsem před studiem upřednostňoval… ; Předchozí zaměstnání: Necelých 5 let jsem 
dělal v Plzni na městském obvodě Plzeň 3, kde jsem měl na starost jako úředník odboru životního prostředí 
městskou zeleň a povolování kácení stromů rostoucích mimo les, ukládání pokut, apod. Od roku 2009 se pak 
věnuji naplno práci v Nepomuckém ornitologickém spolku. 

 

Co předcházelo nápadu na otevření zahradního centra? 

Nepomucký ornitologický spolek 
si již od svého založení v roce 
2001 přivydělával na činnost 
péčí o zeleň, výsadbami stromů 
apod. Doma na dvorku mi stále 
stály nějaké sazenice a tak mě 
napadlo, že bych mohl otevřít 
takové malé zahradní centrum. 
Protože jsme neměli lepší 
prostory, otevřeli jsme na 
našem dvorečku v Zeleném 
Dole v Nepomuku takové malé 
zahradní centrum. Otevírací 
doba odpovídala tomu, že to 
bylo vedeno při zaměstnání. Již 
v té době jsem věděl, že je to 
jen provizorium a je nutné 
hledat vhodnější větší prostory. 
Časem jsem měl totiž sazenice 
a materiál rozmístěny na cca 6 
místech v okruhu 30km od 
Nepomuka. Neustálé převážení sem a tam zabíralo čas a stálo pohonné hmoty. No a nakonec jsme se zcela 
náhodou dostali k pozemku ve Vrčeni a hned jak jsem ho viděl, bylo jasné, že tu zakotvíme :)  

Kdo je vlastníkem zahradního centra?  

Vlastníkem areálu je má firma ARBOCOM, s.r.o., ale provoz zajišťuje kromě mé firmy i Nepomucký 
ornitologický spolek, který tu má zázemí pro svoji činnost a mechanizaci. V letošním roce jsme měli 2 
zaměstnance a nárazově podle potřeby až 10 brigádníků. 

Co bylo nutné nejdřív udělat než se začalo prodávat?  

Asi všichni víte, v jakém byl areál stavu. Když jsme zde začátkem června začali pracovat, stanovil jsem si 
termín, do kdy otevřeme, na 18.9. a pak už se jen chvátalo, aby alespoň provizorně do tohoto data bylo 
otevření možné. Bylo nutné posekat a uklidit trávu, pokácet náletové dřeviny a suché stromy u řeky a 
některé stromy na zahradě. Zadělat alespoň provizorně děravou střechu stodoly proti zatékání, zrýpat část 
zahrady, provést terénní úpravy, odvozit množství odpadu a suti a mnoho dalšího… Hodně mi pomohl p. 
Pečenka. Bez něj bychom asi termín otevření nestihli. Každopádně to co nyní je hotové je jen první etapa a 
práce je zde ještě mnoho. Už nyní si říkám, že bych potřeboval ještě nějaké pozemky v okolí, abych mohl do 
Vrčeně sestěhovat vše, protože se sem už nemůžeme vejít. 
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Budete opravovat stodolu i původní objekt č.p. 10?  

Stodola se opravovat bude – již nyní mám hotový projekt na její rekonstrukci a budu brzy žádat o stavební 
povolení. Bude se jednat hlavně o nový krov a střechu + interiér. Vrata a podlahy jsme již v podstatě udělali. 
Původní objekt č.p. 10 ale bude po mnoha úvahách vzhledem k jeho stavebně technickému stavu 
zdemolován. Opět mám již připravenu dokumentaci pro vydání demoličního výměru. Namísto tohoto objektu 
bude následně postaven nový – prodejna spolu s prodejním skleníkem. 

Jaký nabízíte sortiment? 

Tak hlavní sortiment je stálá nabídka okrasných, užitkových a ovocných dřevin, sazenic trvalek, travin atd. 
Sezónně to pak budou prostokořenné ovocné stromky (říjen – duben – vyjma období se zamrzlou půdou), 
chryzantémy (září - říjen), sazenice zeleniny a květin (duben, květen). Dále to jsou osiva, semena, substráty, 
hnojiva, chemické postřiky, květináče, truhlíky, kůly ke stromům, textilie, chráničky proti okusu zvěří, 
mulčovací kůra atd. Skladem je také bazénová chemie. 

Jaká je Vaše vize do budoucna – co budete ještě nabízet?  

Postupně podle finančních možností přebudovat areál (včetně sadových úprav) na moderní zahradnické 
centrum. Namísto č.p. 10 bude prodejna spolu s prodejním skleníkem, bude zde kancelář, zázemí pro 
zaměstnance apod. Stodola pak bude sloužit jako prodejní sklad. Mezi stodolou a nově budovanou budovou 
pak budou volně ložené substráty. Pod stodolou pak bude venkovní prodejní plocha sazenic, jejíž základ se 
již pomalu začíná rýsovat. Zároveň zde bude okrasné jezírko s prodejem vodních a mokřadních rostlin a 
jezírkových ryb. Během příštího roku pak hodláme sortiment rozšiřovat o další položky (např. cibuloviny, 
cibule sazečka, sadbový česnek, sadbové brambory, zahradnické náčiní, keramika, krmiva pro psi, kočky a 
dobytek, krmné směsi a mnoho jiného. 

Jaké další služby nabízíte? 

Firma ARBOCOM i Nepomucký ornitologický spolek nabízí mnoho služeb – projekty a realizace zahrad a 
veřejných prostranství, zakládání a údržbu zeleně, kácení stromů běžná i riziková stromolezeckou technikou, 
řezy stromů výchovné, bezpečnostní, zdravotní i redukční a to i v nepřístupných podmínkách, řezy ovocných 
stromů, sekání trávníků, štěpkování větví, frézování pařezů a provádíme i školící služby v našem oboru. 
Nabízíme i jiné výškové práce, poradenství kde sehnat dotace na údržbu či výsadbu zeleně, a pak různé 
profesionální služby v oblasti výzkumu a ochrany přírody. 

Co se Vám ve (na) Vrčeni líbí a co případně nelíbí? 

Líbí se mi trochu jiná mentalita lidí než je v Nepomuku. Vrčeň je malebná víska. Oblíbil jsem si hostinec Na 
Faře, s výborným jídlem, kam chodím téměř pravidelně na obědy. Bohužel se mi nelíbí, že jsem tam přibral 
za 2 měsíce 5 kg… :)  

Vaše přání? 

Tak asi aby to tak nějak fungovalo podle mých představ a aby od nás odcházeli spokojení zákazníci a vraceli 
se… 

Vaše motto: (Pokud nějaké je, popř. oblíbené rčení) 

Nemusí pršet – stačí když kape… 

* Je vidět, že Václava Kováře jeho práce velmi baví. Líbí se mi, že měl svoji letitou vizi a svůj cíl. Držel se ho 
a také se mu ho daří postupně naplňovat. Jsem rád, že tyto jeho cíle se mu plní zrovna v naší malebné obci, 
jak jí sám nazval. Však také vytvoření dvou nových pracovních míst je doposud 2 x více než v obytné zóně 
ve Dvorci, bez peticí a stížností, ba naopak s pozitivními ohlasy. Přejeme mu mnoho dalších úspěchů a 
spokojených zákazníků. 

Za rozhovor děkuje Bc. Petr Mašek, starosta obce 
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Z VRČEŇSKÉ HISTORIE 
 

Vzkříšení Vrčeně a vrčeňských hutí 
 
 
Strázně, které postihly Vrčeň po velkých požárech v l. 1565, 1620, 1653 však rokem 1653 neskončily. Ze 
dřeva roubené chalupy s doškovými střechami se snadno stávaly oběťmi ohně, který za sucha nebo silného 
větru přeskakoval z jedné střechy na druhou … A tak na konci 17. století došlo ve Vrčeni ještě ke dvěma 
velkým požárům: r. 1695 a 1703. 
 
Teprve po posledním, pátém požárů se obec počala opět křísit z těžkých ran. Začaly růst nové chalupy, byl 
opraven kostel a přistavena kostelní loď západním směrem. Asi r. 1723 za faráře Nebušky byly vysázeny lípy 
u fary, které až na jednu, která byla poškozena vichrem v r. 1997 a musela být poražena, zdobí náves 
dodnes. Pod jejich korunami proběhlo už více než čtvrt tisíciletí Vrčeňské historie! Týž farář dal na návsi 
postavit 3 barokní sochy, staré jako ty lípy. Jsou to socha sv. Jana Nepomuckého proti hostinci, socha P. 
Marie u hasičské zbrojnice a socha sv. Vojtěcha u pošty, na západním okraji návsi. Sochy jako vzácné 
historické a i umělecké památky byly péčí obecního úřadu restaurovány v r. 1996, stejně jako socha sv. Jana 
Nepomuckého z r. 1778 nad mostem přes Myslívský potok (původně stála na mostě). 
 
Roku 1726 nastává změna na Zelené Hoře. Po Šternbercích tu začínají vládnout Martinicové. Za nich dochází 
k oživení vrčeňských hutí, které byly za 30 leté války vypáleny, po ní opět obnoveny, jak svědčí zápisy ve 
vrčeňských matrikách, kde jsou od r. 1660 uváděni hutníci a jejich rodinní příslušníci. 
 
Za Václava Vojtěcha ze Šternberka utrpěly hutě znovu požárem, ale už nebyly obnovovány, protože 
uměnímilovný pán byl zadlužen nákladnými stavbami - přestavbou zelenohorského hradu na zámek, stavbou 
zámečku Troje a Šternberského paláce v Praze, špitálu a kaple Božího Těla v Nepomuku, u Vrčeně stavbou 
kaple sv. Vojtěcha. 
 
Teprve Adolf Bernard z Martinic se začal kolem r. 1730 o vrčeňské hutě zajímat. Dal vybudovat na 
Myslívském potoce rybník (25 jiter), který měl být vodní nádrží pro pohon kováren a hamrů na drcení rudy. 
Proto byl rybník zván Hamerský. Hamry tu byly tři: jeden poblíž dnešního mostu u vodárny, menší níže po 
toku Úslavy v Plese pod Strání, třetí, tzv. "velký hamr", u Srb poblíž polní trati "Na pekárně", Ruda - hnědel a 
krevel - byla dobývána v Chejlavě, Doubravě a u Srb v "Havírně". Po vyčerpání místních rudných ložisek byla 
ruda dovážena z Klabavy. Dovoz rudy prováděli sedláci z okolí hutí (z Vrčeně, Srb, Sedliště, Čečovic) jako 
robotní povinnost. 
 
Kolem roku 1735 byla v huti zřízena pec na tavení litiny, z níž byly odváděny desátky vrčeňskému faráři. 
 
To už jsme na počátku vlády císařovny Marie Terezie (1740-1780), za níž byl proveden další soupis půdy, 
tzv. Tereziánský katastr. Ten znamenal jak soupis poddanské půdy (rustikál) za účelem zdanění, tak poprvé i 
soupis a zdanění panské půdy (dominikál). 
 
Už Marie Terezie se snažila některými reformami zlepšit život venkovského lidu (robotní patent z r. 1775, 
přidělováním státní a církevní půdy bezzemkům - tzv. raabizace), ale opravdu výraznou změnu v životě 
poddaných, a tedy i obyvatel Vrčeně, měly přinést až reformy císaře Josefa II. (1780-1790), zejména patent 
o zrušení nevolnictví z r. 1781. Jím se stali poddaní osobně svobodnými, ovšem poddanství a roboty trvaly 
dále, až do r. 1848. 
 
Na zelenohorském panství však dochází právě v josefinské době místo k uvolnění k přitužení robot. Stalo se 
tak za nových majitelů panství - Colloredo-Mansfeldů - kteří zde vládli často velmi tvrdou rukou od r. 1784. 
Roboty za nich byly nejhorší, jaké kdy zažil lid na zelenohorském panství. Noví páni dávali rychle do pořádku 
hospodářství na svých statcích a pustili se do průmyslového podnikání, protože bylo výnosnější než 
zemědělství. Stavěli nové pily, zřídili flusárnu v Klášteře, do které museli poddaní dovážet zdarma svůj 
dřevěný popel (na výrobu drasla), zaváděli chov ovcí s jemnou vlnou (ovčírny v Nohovicích, Prádle), ale 
zejména se věnovali rozvoji železných hutí ve Vrčeni. 
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Protože Hamerský rybník trpěl nedostatkem vody, byl později přeměněn na louky "Na rybníce". Místo něho 
byl v r. 1784-1788 zbudován na toku Bradavy (Žinkovy) nový rybník (15 jiter), vydatně zásobovaný vodou z 
Klášterského rybníka. Staří lidé mu říkali Nový rybník nebo také Pečenský (Huťský), protože k němu byly 
přemístěny vrčeňské hutě s tavící pecí, po níž tu zůstala spousta strusky. Tvárnice ze strusky sloužily jako 
stavební materiál a vídali jsme je i na zahradních zdech ve Vrčeni. V huti byla kovárna a slévárna, která 
vyráběla rošty, mříže, kamnovce, roury na zábradlí, hřbitovní kříže aj. Ve Vrčeni je z té doby uváděno 12 
hutnických chalup, z nichž většina byla vystavěna v blízkosti huti, takže vytvořily základ nové obce Železná 
Huť. Rudu dováželi sedláci z Klabavy, dřevěné uhlí se v milířích pálilo ve Štědrém. 
 
Nástup Colloredo-Mansfeldů na zelenohorské panství se udál za vlády císaře Josefa II., osvíceného 
panovníka, který se snažil reformovat život v habsburské říši. Mimo jiné zasahoval i do církevních záležitostí. 
Rušil kláštery a kostely, stanovil jednotné "císařské" posvícení (havelské). V Nepomuku byl zrušen kostel sv. 
Jakuba a proměněn v kontribučenskou sýpku, sloužila jako skladiště až do r. 1819, kdy byl kostel znovu 
vysvěcen. 
 
Josef II., který žil v paměti venkovského lidu jako jeho dobrodinec, se snažil o jednotné zdanění selské i 
panské půdy. Proto dal r. 1784 příkaz k provedení nového soupisu půdy, tzv. katastru josefinského. Z té 
doby máme soupis majitelů usedlostí ve Vrčeni, kde už jsou domy číslovány, a to podle systému, který platí 
dodnes. Celkem je v obci zaznamenáno 55 čísel. Údaje katastru stvrdili 15.6.1785 svými podpisy rychtář 
Bernard Zrno, konšel Václav Kovářík a Martin Vejr a Martin Hlavnička bez uvedení funkce. 
 
Snaha Josefa II. Vytvořit jednotný habsburský stát s jedním vládnoucím jazykem - němčinou, čímž byla 
ohrožena sama existence českého národa, vyvolala u nás velkolepé hnutí - národní obrození, na jehož konci 
v r. 1848 tu stál obrozený národ, vědomý svých práv. Svou kulturou a hospodářskou silou začínal dobývat v 
Rakousku jednu pozici za druhou. 
 
Právě v té době, kdy se rodilo národní obrození, k němuž náš kraj přispěl výrazně nálezem tzv. Rukopisu 
zelenohorského r. 1817, bylo u nás nejhůře. Bylo to za hraběte Jeronýma Colloredo-Mansfelda, který proslul 
svou prchlivostí, bezohledností i nenávistí vůči všemu pokrokovému i vůči českým národním snahám. Za 
něho byly dále utuženy roboty a byly zaváděny roboty nové, zvláště v souvislosti s výrobou železa ve 
vrčeňské huti (kácení stromů pro doly v Klabavě, dovoz žel. rudy z Klabavy). 
 
Ještě hůře bylo, když hrabě Jeroným povolal v r. 1817 na své panství ze sousedního žinkovského panství 
stejně obávaného "vrchního", pak ředitele celého panství Josefa Brosche. 
 
Staří pamětníci vyprávěli, že se o něm říkalo: "Zachovej nás, Bože, od vrchního Brože!". Postava Brosche, 
před nímž se třásli všichni úředníci a zaměstnanci panství, o poddaných nemluvě, krásně vylíčil Al. Berndorf v 
knihách povídek "V odlesku minulosti" a "Za nevěstou". 
 

… pokračování příště 

 
 
 

ZASTUPITELSTVO OBCE 
 
Složení zastupitelstva 
 
2 Beránková Eva  54 NK 97 
3 Strolený Jiří  57 NK 93 
1 Mašek Petr, Bc.  36 NK 85 
4 Chodora Vratislav 54 NK 75 
5 Harangová Emílie 59 NK 67 
6 Šůsová Jiřina  55 NK 88 
7 Chouň Tomáš  33 SZ 75 
 
Celkový počet voličů v obci: 254  
Počet voličů, kterým byly vydány úřední obálky: 148 
Počet platných hlasů: 637  
Volební účast 58,27 % 
Vrčeň, 16. 10. 2010 
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POHYB OBYVATEL 
 

Noví občánkové 2010 
09. 02. 2010 Marek Šulc, Vrčeň 79 
10. 03.  2010 Adéla Průchová, Vrčeň 128 
04. 06. 2010 Jakub Mašek, Vrčeň 46 
02. 08. 2010 Karolína Trhlíková, Vrčeň 67 
30. 12. 2010 Dominik Novák, Vrčeň 148 
 
Rozloučili se s námi v roce 2010 
06. 01. 2010 Vladimír Chodora, Vrčeň č.p. 60, ve věku nedožitých 47 let. 
28. 10. 2010 Tomáš Chodora, Vrčeň č.p. 56, ve věku 91 let.  
 
Odstěhovali se v roce 2010 
24. 02. 2010  Růžena Beránková, Vrčeň č.p. 97 do Nepomuka 
08. 07. 2010  Michaela Holubová, Vrčeň č.p. 20 do Dvorce 
23. 07. 2010  Lukáš Zwrtek, Vrčeň č.p. 75 do Plzně 
26. 07. 2010  Lukáš Blažek, Vrčeň č.p. 114 do Plzně 
26. 07. 2010  Andrea Skalová, Vrčeň č.p. 114 do Plzně 
02. 08. 2010  Helena Vavříková, Vrčeň č.p. 141 do Dvorce 
02. 08. 2010  Jaroslav Vavřík, Vrčeň č.p. 141 do Dvorce 
02. 08. 2010  Šárka Vavříková, Vrčeň č.p. 141 do Dvorce 
15. 09. 2010  Simona Beránková, Vrčeň č.p. 97 do Nepomuka 
22. 10. 2010  Pavel Mikuláš, Vrčeň č.p. 73 do Nýrska, část Zelená Lhota 
22. 10. 2010  Gabriela Mikulášová, Vrčeň č.p. 73 do Nýrska, část Zelená Lhota 
22. 10. 2010  Zuzana Mikulášová, Vrčeň č.p. 73 do Nýrska, část Zelená Lhota 
 
Přistěhovali se v roce 2010 
13. 01. 2010 Josef Matas z Plzně do č.p. 31 
13. 01. 2010 Vlasta Matasová z Plzně do č.p. 31 
27. 01. 2010 Tomáš Chouň z Nepomuka do č.p. 149 
27. 01. 2010 Michaela Chouňová z Nepomuka do č.p. 149 
27. 01. 2010 Miloslav Chouň z Nepomuka do č.p. 149 
27. 01. 2010 Jan Chouň z Nepomuka do č.p. 149 
27. 01. 2010 Pavel Mikuláš ze Šťáhlav do č.p. 73 
27. 01. 2010 Gabriela Mikulášová ze Šťáhlav do č.p. 73 
27. 01. 2010 Zuzana Mikulášová ze Šťáhlav do č.p. 73 
 
K 31. 12. 2010 má Vrčeň celkem 327 obyvatel (+1). Z toho je 170 (+5) mužů a 157 (0) žen. Čísel popisných 
jest celkem 149 (+1), dále 8 chat a 3 zahradní domky.  
 
Zdroj: Obecní úřad Vrčeň, evidence obyvatelstva | Zpracoval: Bc. Petr Mašek, starosta obce | Leden 2011 
 

 

ČERNÁ KRONIKA 
 
Dne 1. února jel dvaačtyřicetiletý traktorista s přívěsem na Dvorec. Před jízdou si řádně neupevnil náklad, 
který se mu v zatáčce posunul a nadzvedl zadní část traktoru, který se tak stal neovladatelným. Díky tomu 
vyjel mimo vozovku a narazil do oplocení a do vozidla Citroen Jumper. Opakovaná dechová zkouška u řidiče 
traktoru prokázala 0,09 promile alkoholu. Událost se obešla bez zranění. Škoda přesáhla částku 30 000,- Kč. 
 
Stalo se 22. května na místním hřbitově. Po řádění zlodějky zůstala jen prázdná miska a trochu země na 
pomníku. Paní XY ze Dvorce se nestyděla žluté macešky nacpat do nákupní kostkované tašky a v pohodě 
odejít ze hřbitova. Moc se s tím nenadřela, u dolních vrátek měla připravené kolo s nosičem. 
 
K dopravní nehodě s nedáním přednosti v jízdě došlo dne 18. června v 16:00 na křižovatce sil. č. II/191 s 
místní komunikací v obci Vrčeň. Nehoda si naštěstí nevyžádala žádné zranění. Popletení si pedálů tak přijde 
řidičku "pouze" na 2.500,-Kč a 4 body. 
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Z VRČEŇSKÉ KRONIKY 1901-1910 
 
L.P. 1901 
"Zasluhuje tu také zmíniti se, že byla v roce tomto velká nouze o čeládku, takže mnozí hospodáři vůbec bez 
čeledi obejíti se musili. Vinu toho dlužno hledati v tom, že 1. Lid dělný výživy nachází při pracích na blízké 
trati železniční a v Plzni, 2. Vinen tím pokrok doby, kdy nikdo takřka ani sloužiti nechce, 3. Plynoucí z toho 
přemrštěné požadavky lidu dělného a čeledi." 
 
L.P. 1904 
"O jednu budovu přibylo obci naší. Blíže Huti u sv. Jana na půdě vrčeňské vystavěla si správa c.k. státních 
drah vodárnu. Budova tato ještě číslována není (později č.p.51). Ze stanice Nepomucké do Horažďovic staví 
se od jara druhá kolej" 
 
L.P. 1905 
"Rok tento byl neúrodným a sice zase z té příčiny jako léta předešlá, následkem sucha. Sena byla pěkná, 
ozim ani prostřední ječmeny špatné, oves skoro žádný. Ovoce málo. Bramborů však pěkných úroda veliká. 
Daní sleveno opět a to polovina. Cena dobytka vzdor neúrodě (otavy nebyly žádné) byla a jest stále vysoká." 
 
"Pod mlýnem p. Josefa Barocha (č.16) zřízena v létě přes řeku Úslavu nákladem obecním železná lávka. Mezi 
dítkami rozšířila se tu na podzim nakažlivá nemoc spalničky tak, že i po 3 neděle v listopadu a prosinci 
vyučování školní bylo lékaři přerušeno." 
 
L.P. 1906 
"Úrodu tohoto roku nazvati možno normální. Jelikož vláhy bylo dosti, sklizeno dosti krmiva. Brambor bylo 
poměrně k předešlým letům méně. Sklizeň obilí tak asi prostřední. Ovoce, zvláště švestek velmi mnoho." 
"Majitel mlýna "V lukách" p. Jaroslav Baroch vystavěl si tohoto roku z mlýna obyčejného mlýn válcový 
nákladem dosti značným. Budova třípatrová z daleka viditelna." 
 
L.P. 1907 
"Zima v prvních měsících poměrně mírná, sněhu málo. V dubnu veliké vánice. V květnu chladno. Léto velmi 
suché. Podzim pěkný, zima do konce roku mírná, skoro bez sněhu. Úroda pak byla dle toho. Práce polní na 
jaře poněkud zpožděné. Sena pěkná sklidila se dobře, otav opět málo (následkem sucha letního nebylo) a 
následkem toho píce málo, cena dobytka vysoká. Obilí - zrna as prostředně, slámy málo. Úroda brambor 
veliká, ovoce velmi málo. Práce podzimní vykonány za přízdnivého počasí. 
 
Všeobecně stěžováno si do stoupání cen všech možných produktů. Možno tvrditi, že není jediného výrobku 
neb látky, z níž to neb ono se pracuje, aby v ceně nestouply." 
 
L.P. 1908 
"Na cestě ke hřbitovu vysázeny aleje stromů a to lip a agátů tak zv. "Stromořadí básníka Svat. Čecha". 
11.4.1908 konána "slavnost stromková"" 
 
L.P. 1909 
"Na návrší k Huti u křížku postavil si p. K. Volf z Vídně pěkný jednopatrový dům, jemuž dáno číslo 49. (což 
bylo číslo jednoho domu v Huti; jedná se o to, aby domky v Huti, jež patří do Vrčeně, přivtěleny byly ku obci 
Dvorec-Huť, což však ještě vyřízeno není)" 
 
L.P. 1910 
"Rok ten byl spíše mokrý, ovsy následkem mokra vzrostly. Sena i otavy bylo dost a dobře sklizeny. Úroda 
prostřední, Ovoce dosti, zvláště jablek a hrušek. Z jara překlenuta strouha před školou a nakladeny roury, 
jež koupeny p. Mikšem jako starostou hospodářem spolku. Strouha směrem k Huti od čísla 13 překlenuta 
nákladem okresním a obecním. Na zimu vystavěna kůlna na mlátící stroj s benz. pohonem za obcí směrem k 
Sedlišti nákladem hospod. družstva, na což dostalo se subvence státní i zemské v obnosu 4400 K. 
 
Třetího dubna vyhořela stodola Kostičkovic (Janda) čís. 5 a obytné stavení chal. Kadlece č. 4. V noci ze dne 
10. na 11. května o 1.hod. v noci vypukl ve stodole čís. 17. oheň; číslo toto i s kolnou shořelo úplně a z čís. 
18. krov obytn. stavení, stodola a kolna. V obou číslech zničena velká zásoba prken. V obou případech oheň 
byl založen. Z půdy čísl. 17 nezachráněno ničeho. Pojištění bylo částečné. Obě čísla do zimy byla opět 
vystavěna. V tomto roce provedeno sčítání lidu a užitkových zvířat dle stavu dne 31. prosince 1910 - viz 
originál kopie tabulky." 
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Zastupitelstvo obce přeje všem svým občanům ostatním čtenářům vše 
nejlepší a hodně štěstí a zdraví v roce 2011 
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